
 

PÁLYÁZAT AZ ELTE TTK HÖK GAZDASÁGI ELNÖKHELYETTESI TISZTSÉGÉRE 

Hoksza Zsolt 

"Nem elég, hogy a mondatok jók legyenek; annak is jónak kell lennie, amit teszünk a mondatokkal." 
Aldous Huxley 

 

Bemutatkozás 

1993. április 30-án születtem Vácon. Gimnáziumi éveim alatt azonban már napi rendszerességgel 
Budapestre jártam, az akkor még Fővárosi Fazekas Mihály Gyakorló Általános Iskola és Gimnázium 
névre hallgató oktatási intézmény diákjaként, természettudományi tagozaton. 2012-ben nyertem 
felvételt az ELTE matematika szakjára, ahol jelenleg is folytatom tanulmányaimat, immár harmadéves 
hallgatóként, elméleti matematika szakirányon. Ugyanebben az évben nyertem felvételt a Bolyai 
Kollégiumba, amely szakkollégium Választmányának 2012 tavaszától tagja vagyok.   

Alapelvek 

Elsődleges kiindulási pontnak a TTK HÖK alábbi két alapelvét tekintem: 

• A TTK HÖK működésének a hallgatók felé átláthatónak kell lennie, így a kezelésében lévő 
pénzügyi keretekről, azoknak a változásairól és a keretekről való költekezésekről 
folyamatosan beszámol. 

• A TTK HÖK által (akár közvetetten) biztosított szolgáltatások ár/érték aránya a piacinál 
kedvezőbb kell, hogy legyen. Nem lehet célja a TTK HÖK vagy annak egyes tagjai számára 
öncélú vagyon felhalmozása vagy más anyagi haszon szerzése. 

Mindenképpen ezek kell, hogy meghatározzák a medret, amelyben a TTK HÖK pénzügyei folyhatnak; 
ezekre nagy hangsúlyt kell fektetni. Hallgatói érdekképviseleti tevékenység nem képzelhető el 
hallgatói legitimáció nélkül, azonban ahhoz, hogy a képviselt hallgatók felelős és a demokratikus 
rendszert erősítő döntést hozhassanak, mikor mandátummal ruházzák fel valamely hallgatótársukat, 
minimális elvárás, hogy világosan lássák és visszajelzést kapjanak arról, hogy az általuk közvetlenül 
vagy közvetetten választott képviselőik valóban az ő érdekeiket képviselik. Már önmagában ez is 
bőven elég elvi alapot szolgáltat a transzparencia megkerülhetetlenségéhez. Másrészről a Hallgatói 
Önkormányzatok működése egyetemi forrásokból (állami támogatás és az egyetem saját bevételei) 
kerül finanszírozásra, amely további nagy súlyt fektet ezen források kezelőinek vállára, akkor is, ha az 
egyetem 30 milliárdos költségvetéséhez képest ezek elhanyagolhatónak látszó tételek. A hűtlen 
kezelés gyanújának sem szabad felmerülnie a Hallgatói Önkormányzat tisztségviselőinek esetén. 



Pusztán lelkiismeretileg elégséges lehet az, ha becsületesen és a belénk helyezett bizalomhoz mért 
felelősségtudattal bánunk költéseinkkel, azonban a mi helyzetünkben nem az, különösen nem a  
közelmúlt eseményeinek tükrében; becsületesség mellett, annak látszata is nélkülözhetetlen. Ez persze 
alapvetően kommunikációs feladat.  

A Hallgatói Önkormányzati rendszer legitimitási és bizalmatlansági válságban van. Gyorsan le is 
szögezném természetesen, hogy ez sokkal általánosabb probléma egy kari részönkormányzat 
gazdálkodásánál és egyáltalán nem csupán erre a szűk területre korlátozódó, azonban hiszem, hogy ez 
a sajátos körülmény különösen indokolttá teszi, hogy a TTK az eddigiekhez hasonlóan, sokak 
áldozatos munkájának hála, továbbra is példaként szolgálhasson ilyen tekintetben is, és a szükséges 
paradigmaváltáshoz vezető folyamatokban kezdeményező szerepet töltsön be. Tisztában kell lennünk 
azonban azzal is, hogy hova tartunk. A transzparencia önmagában nem cél. Az átláthatóság eszköz. 

A továbbiakban rátérnék arra, hogy ezen gondolatok mentén hogyan is képzelném el a gazdasági 
elnökhelyettesi tevékenységemet. 

Gazdasági kérdések 

A Hallgatói Önkormányzat gazdálkodása sok változáson esett át a korábbi időszakokhoz képest és 
határozott jelei vannak annak, hogy további megújulásnak néz elébe, amelyek szubjektív megítéléséről 
a későbbiekben még írok. Az EHÖK, mint költséggazda - az egyetem éves költségvetésében 
meghatározottak szerint - (sokatmondó kifejezéssel élve) részben centralizált, részben decentralizált 
keretgazdálkodást folytat. Az utóbbi időben talán ebből inkább az előbbi érződött, azonban a jelenlegi 
tendenciák a hangsúly az utóbbira helyeződése felé mutatnak.  

Csutka Boglárkát helyettesítve a tavaszi félévben, április 4-6 között, volt alkalmam részt venni 
Dömsödön az EHÖK Gazdaságis Vezetőképzőjén, ahol áttekintettük az SzMSz I. kötetének 5. sz.  
mellékletét képező Gazdálkodási Szabályzatot. Részt vettem a Gazdasági Bizottság ügyrendjének 
elkészítésében, illetve ugyanezen alkalommal már szó esett egy objektív forrásallokációs modell 
kidolgozásáról. Ezt követően a nyáron is volt alkalmam jelen lenni az EHÖK Vezetőképzőjén 
Veszprémben, ahol szintén főleg a gazdasági szekció munkájában vettem részt. Itt elkészítettük az 
akkor eredménytelenül zárult hallgatói rendezvényszervezésre kiírt közbeszerzés új műszaki 
specifikációját, valamint ugyancsak nagy hangsúly került az imént említett forrásallokációs modellre, 
amely eredményeként született is egy tervezet erről.  

Ennek a témának újra kiemelt aktualitása van a Hallgatói Önkormányzatokat ért kritikák apropóján. 
Cél az EHÖK gazdálkodásának megreformálása is, melynek része az említett forrásallokációs modell 
és a kari utalványozás bevezetése. (A különböző HÖK-öt érintő vizsgálatok időszakában segítettem 
Csutka Boglárkának a gazdaságis dokumentumok digitalizálásában, így annyi legalább elmondható, 
hogy láttam már utalványrendeletet.) Ezt összességében fontos és helyes lépésnek tartom, hisz sokkal 
hatékonyabb és rugalmasabb gazdálkodást tesz lehetővé, azonban ugyanakkor komolyabb szakmai 
felkészültséget is igényel. Az EHÖK Gazdasági Bizottsága is tárgyalta a javaslatokat, amely ülésen 
Csutka Boglárkát helyettesítettem és amelyen a gazdaságis reformok egyhangúlag támogatásra 
kerültek. 



A Gazdasági Bizottság tagjait ismerem és tevőlegesen részt kívánok venni az új szabályzati 
környezetek kialakításában, az imént vázolt munkafolyamatokban. Úgy vélem ez egy rendkívül 
jelentős időszak, amely egy darabig biztosan meghatározó  fejleményekkel szolgálhat.  

Ami a TTK HÖK költségvetését illeti, az első három negyedévről elkészültek a beszámolók, 
amelyekről szó is esett a záró Küldöttgyűlésen. Rendkívül lényegesnek tartom, hogy a hasonló 
beszámolók felkerüljenek a honlapunkra, ahol minden hallgató számára áttekinthetők lehetnek. Ez 
vonatkozik a KHTEÖ pályázatokra is. Ezek mellett tervezem különböző pénzügyi statisztikák, 
infógrafikák honlapra való feltöltését, például egy olyan kimutatás is informatív lehet a hallgatók felé, 
hogy a vezetőképzőzök hány fő vesz részt és mekkora a rendezvény egy főre eső költsége. A 
gólyatáborokkal kapcsolatban is azon statisztikákat, amik publikusak lehetnek, érdemes lehet hasonló 
célzattal publikussá is tenni, természetesen a jogi szabályozásnak megfelelően, esetleges üzleti titkokat 
semmiképpen sem sértve. Erre példa lehet a gólyatáborokba meghívott hallgatók száma, amelyet úgy 
érzem joguk van a hallgatóknak megismerni. Hamarosan zárul a költségvetési év, így új költségvetés 
készítése lesz lassan aktuális. Amennyiben a körülmények hozzájárulnak ehhez, célom egy olyan 
költségvetés megalkotása, amely tarthatónak bizonyulhat, és amelyhez fegyelmezetten .   

Fontos szót ejteni a rendezvények költségvetési vetületeiről, különösen, hogy költségvetésünk nagy 
részét ez a sor teszi ki. Remélhetőleg hamarosan lezajlik a hallgatói rendezvények szervezésére 
vonatkozó közbeszerzés, ezúttal sikeresen és ez a tavaszi félévben megfelelő jogi környezetet hoz létre 
a rendezvények szabályos lebonyolításához. A értelemszerűen Hallgatói Önkormányzat a hallgatókért 
van, így a rendezvények szervezésénél is az ő érdekeik az elsődlegesek, amely prioritásnak 
tükröződnie kell a rendezvények ár/érték arányaiban. Ez persze összecseng a TTK HÖK ide vonatkozó 
alapelvével. Mint a GyógyMatek GT junior főszervező volt alkalmam rálátni egy nagyobb rendezvény 
szervezési folyamataira is. Szükségesnek látom jelenleg, hogy egy rendezvényt, egy vezetőképzőt 
vagy bármilyen kiadással járó eseményt követően annak részletes költségvetését (amennyiben azért 
nem én felelek), szerződéseit átnézzem, így biztosítva többek között, hogy megfelelően vezetni 
lehessen az analitikáinkat. Ezt persze valamelyest egyszerűsítené, ha lenne a keretünkről információ 
lekérdezési jogunk, amelyet az EHÖK gazdasági elnökhelyettesén keresztül igényelni is szándékozom 
megválasztásom esetén. Természetesen amennyiben sikerül elérni, hogy a kari HÖK elnökök 
utalványozási jogkört kapjanak, úgy ez még egyszerűbbé tenné a feladatot. 

A leköszönő gazdasági elnökhelyettes, Csutka Boglárka mindent megtett, hogy utódjára minél 
kevesebb feladat öröklődjön. A leltározás is sikeresen lezajlott októberben. A leltárban lévő eszközök 
elektronikus nyilvántartását már Csutka Boglárka is szerepeltette pályázatában, ezt magam is 
célravezetőnek tartom. Januárban lejár a nyomdai keretszerződés, ami azt jelenti, hogy új 
közbeszerzést kell majd lebonyolítania az egyetemnek, de remélhetőleg ez nem érinti majd a Tétékás 
Nyúz megjelentetését. Ha nem tévedek, Ivancsó Veronika óta valamennyi gazdasági elnökhelyettesi 
pályázat visszatérő motívuma a selejtezés kérdése. Ezt a hagyományt én sem szakítanám meg 
pályázatommal, azonban bízom benne, hogy megválasztásom esetén lesz kapacitásom gondoskodni 
arról, hogy az esetleges utódom már nyugodt szívvel megszakíthassa. Aki járt már a raktárban, az 
tudhatja, hogy ez egy nagyobb horderejű feladat. 

Félig meddig elnökhelyettesi tevékenységnek is sorolnám, de feladatomnak tekinteném 
mindenképpen, hogy minél több képviselőt, hallgatót vonjak be a gazdasági ügyek intézésébe, a 



gazdálkodással kapcsolatos anyagok tárgyalásába, hiszen a TTK HÖK irányvonalat alapvetően a 
Küldöttgyűlés határozza meg és nyilvánvalóan szerencsésebb, ha szakmailag felkészültebb képviselők 
hozzák a döntéseket. Mikor eljön az idő, hogy a képviselőknek egy gazdasági beszámoló elfogadásáról 
kell szavazniuk, akkor szeretném, ha mindezt úgy tennék, hogy minél nagyobb rálátásuk van erre a 
területre. Persze egyúttal örülnék, ha ez a fajta gazdasági ügyekbe való bevonás a gazdasági csoport 
keretein belül történne. 

Elnökhelyettesi tevékenység 

Többször utaltam rá, de szerepeljen itt egészen konkrétan: a TTK HÖK legfontosabb feladatának a 
szűkebb értelemben vett érdekképviseletet tartom, ezért is minden erőmmel azon leszek, hogy ennek 
eleget tegyek. Legyen szó karunk hallgatóinak képviseletéről az EHÖK Küldöttgyűlésen, vagy az 
elnök munkájának segítéséről. Szeretném a lehető legtöbb tehertől mentesíteni a TTK HÖK 
megválasztott elnökét. A különböző szabályzatokkal kapcsolatos munkákba is igyekszem majd 
lehetőségeimhez mérten bekapcsolódni. 

Záró gondolatok 

Pályázatom összefoglalásául, a rutin gazdaságis feladatok végzése mellett a TTK HÖK 
átláthatóságának - amely így is példaértékű - fejlesztését tekintem szívügyemnek, az irományom elején 
kifejtett elvek tükrében. Úgy vélem nem kis jelentősége van annak ebben a reformokért kiáltó 
időszakban, hogy milyen irányvonalat vesz fel a Hallgatói Önkormányzat működése gazdasági 
szempontból. Szakmailag felkészültnek érzem magam. Köszönöm ezúton is Csutka Boglárkának a 
lehetőségeket és a felkészítés során nyújtott segítségét. Bármilyen kérdést, észrevételt szívesen 
fogadok. 

 Budapest, 2014.11.07. 

  Hoksza Zsolt    


